
Wetsvoorstel verbetering rechtspositie en 
rechtsbescherming mbo-student

Bent u van mening dat dit wetsvoorstel de regeldruk voor instellingen zal verlichten? 
  
Nee, op basis van de huidige informatie, zal de regeldruk juist toenemen.

Met het afschaffen van de onderwijsovereenkomst lijkt een lastenverlichting te ontstaan.
Er is nog onvoldoende uitgewerkt om deze conclusie te kunnen trekken. Op basis van de informatie 
die nu bekend is, lijkt de afschaffing van de OOK eerder tot een lastenverzwaring dan tot een 
lastenverlichting.  
M.i.v. 01-08-2021 kan een student zich tot 9 x aanmelden via Centraal Aanmelden. Bij de instellingen 
is nog onbekend op basis waarvan de student vervolgens dient te worden ingeschreven. Indien er 
vanuit gegaan wordt dat elke aanmelding waarbij aan de vooropleidingseisen wordt voldaan, leidt tot 
een inschrijving, zal het aantal dubbele inschrijvingen binnen de instellingen en over de instellingen 
heen toenemen. Omdat inschrijvingsgegevens tussen ROC’s niet toegankelijk zijn voor de ROC’s zelf, 
zullen inschrijvingsaantallen lange tijd onbetrouwbaar zijn.

Met de invoering van het Toelatingsrecht zijn de instellingen verplicht de die studenten die zich 
aanmelden, ook in te schrijven in een opleiding van hun keuze als aan de toelatingseisen is voldaan (in 
de meeste gevallen is dat beperkt tot de vooropleidingseisen). Anders dan in het HBO waar de 
student voor een bepaalde datum moet kiezen voor één opleiding, bestaat die druk er niet bij de MBO 
student. Ook is er geen enkele financiële prikkel waardoor studenten op tijd hun keus moeten 
doorgeven.

Elke instelling heeft een manier gekozen om het aantal inschrijvingen van een student te kunnen 
volgen en te beheersen. Intern hanteren wij bij het ROCvAF de procedure dat een student zich voor 3 
verschillende opleidingen mag aanmelden; de student kan dus 3 verschillende 
onderwijsovereenkomsten ontvangen. Als de student één onderwijsovereenkomst ondertekend 
retourneert, beëindigen wij de inschrijving bij de andere 2 opleidingen.
In de situatie vanaf 1-8-2021 waarbij wij geen bevestiging krijgen van de student binnen welke 
opleiding hij/zij wil worden ingeschreven (d.m.v. een ondertekende onderwijsovereenkomst), 
betekent het dat de student op alle 3 opleidingen bij ons een inschrijving zal hebben. Omdat 
onduidelijk is waar de student daadwerkelijk zal starten, betekent dit dat er geen correcte 
berekeningen kunnen worden gemaakt van het aantal studenten en de onderliggende ondersteuning 
en schaarse middelen die daarvoor benodigd zijn (aantal docenten, aantal lokalen etc). Immers, we 
weten pas waar de student daadwerkelijk zijn opleiding gaat volgen, na de start het schooljaar, als de 
presentie wordt geregistreerd. Dit leidt dus tot onduidelijkheid in sturing(sgegevens), verspilling van 
middelen, en extra druk bij docenten en bij ondersteunend personeel.

De afschaffing van de (onderwijs)overeenkomst behorende bij de Keuzedelen, is een heldere keuze 
die zoals nu bezien, zeker tot verlichting van de administratieve druk zal leiden, en in elk geval tot 
helderheid bij studenten.

De afschaffing van de algemene Onderwijsovereenkomst zal, tot zover de uitwerkingen bekend zijn, 
niet leiden tot een lastenverlichting (zoals bovenstaand toegelicht).  Ons inziens is de afschaffing van 
de Onderwijsovereenkomst ook niet het juiste instrument om de doelstelling die men nastreeft, een 
wetswijziging om de rechten van de student beter te borgen, te realiseren. Een student gaat een 
opleiding volgen bij een instelling en gaat een contract aan met een instelling en daar staan rechten 
en plichten tegenover van beide instanties, waar ook beide instanties hun akkoord voor moeten 
geven. Waar de verlichting wel gezocht kan worden is in de administratieve bladenstroom die 
ontstaat als een student binnen de instelling waar hij/zij de opleiding volgt, van crebo wijzigt.
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ontstaat als een student binnen de instelling waar hij/zij de opleiding volgt, van crebo wijzigt.

Wij pleiten er daarom voor om:

De Onderwijsovereenkomst en de initiële ondertekening daarvan wel in stand te houden, maar te 
analyseren waar binnen het proces van de administratieve bladenstroom bij opleidingswijzigingen, 
wel een lastenverlichting kan worden gerealiseerd.

•

Het borgen van de rechten van de student buiten de ondertekening van een onderwijsovereenkomst, 
te zoeken.

•

De afschaffing van de Keuzedelen overeenkomst voort te zetten.•

Tenslotte merken wij op dat deze procedure van ondertekening na ruim 15 jaren eindelijk goed is 
ingebed in het MBO. Een aantal ROC's heeft de handtekeningen intussen gedigitaliseerd waardoor de 
administratieve last tot een minimum beperkt is.
Elke organisatie zal een nieuwe procedure opzetten die gezien de ervaringen met de invoering van de 
onderwijsovereenkomst ettelijke jaren zal duren voordat deze uitgekristalliseerd is.

Namens de Dienst Onderwijs Informatie van ROC van Amsterdam en ROC van Flevoland
Wij zijn oa verantwoordelijk voor de in- en uitschrijvingen van studenten in het MBO. Jaarlijks zijn er 
ca 36.000 studenten ingeschreven en hebben wij ca 30.000 aanmeldingen.

Njola Waterbeek                     & Sandra Lim A Po
Manager Studentenzaken     Directeur Dienst Onderwijsinformatie
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